
Z obsahu:
- príloha Komunálne 
voľby 2006

- predstavenie kan-
didátov na funkciu 
starostu obce

- pravidelné rubriky
- aktuality
- bedmintové súťaže v 
plnom prúde

Tento rok budeme mať 
možnosť už po druhýkrát 
pristúpiť k volebným urnám 
a splniť si tak svoju obči-
ansku povinnosť. Vážnosť 
týmto voľbám dodáva aj tá 
skutočnosť, že na rozdiel 
od júnových volieb, keď sa 
2. decembra o 7.00 hodine 
ráno otvoria a o 20.00 hodi-
ne zatvoria volebné miest-
nosti, budeme mať možnosť 
rozhodovať o ďalšom osude, 
o ďalšom štvorročnom chode 
a rozvoji našej obce. Budeme 
mať možnosť voliť starostu 
obce a jedenásť poslancov 
obecného zastupiteľstva.
A práve preto, že zodpoved-

nosť nás občanov za tento 
výber je bezpochyby veľká, 
bolo zvykom v predchádza-
júcich voľbách predstaviť 
kandidátov na post starostu, 
ako aj kandidátov na miesta 
poslancov obecného zastupi-
teľstva na spoločnom verej-
nom stretnutí s občanmi, 
kde si mali   možnosť voliči 
vypočuť a porovnať volebné 
programy jednotlivých kan-
didátov, prípadne sa opýtať 
na to, čo ich trápi.
Práve tento rok nastala 

zvláštna situácia. Podľa infor-
mácií, ktoré nám poskytol 
starosta obce a predseda 
okresnej rady SMERu - SD, 
v súlade s tradíciou zvolal 
kandidátov na post staros-

Prvý raz bez verejného predstavovania
tu obce, alebo ich zástup-
cov a navrhol im spoločné 
verejné predstavenie kandi-
dátov. Zhoda nastala s KSS, 
ale zástupkyňa kandidát-
ky za HZD neprijala navrh-
nutú a zaužívanú formu 
predstavovania. Dokonca 
sa vyjadrila, že pokiaľ bude 
táto forma prezentácie, bude 
prítomná, ale pred občanov 
nevystúpi. Následne s návr-
hom verejného a spoločného 
predstavenia kandidátov na 
miesta poslancov do obec-
ného zastupiteľstva súhla-
sili opýtané strany, ale opäť 
v zápätí predsedníčka HZDS 

– ĽS, ktorá najprv prejavi-
la súhlas, zatelefonovala, že 
nesúhlasí. Objavil sa ešte 
jeden návrh, uskutočniť jed-
no predstavovanie kandidá-
tov na post starostu a dru-
hé na miesta poslancov. Ale 
položme si otázku. Má náš 
občan a volič toľko času, aby 
dvakrát meral cestu za kan-
didátmi, keď títo sa nedo-
kážu dohodnúť? Odpoveď si 
musí dať každý sám.
Po takýchto nezhodách, raz 

áno, potom zas nie, predse-
da strany SMER všetkým 
zatelefonoval, že nakoľko 

O posty starostu obce a poslancov obecného zastupiteľstva 
sa v nastávajúcich voľbách uchádza 41 kandidátov

nenastala zhoda, verejné 
a spoločné predstavovanie 
stratilo zmysel a jeho stra-
na sa rozhodla, že si verejný 
hovor, na ktorom predstaví 
svojich kandidátov, usku-
toční samostatne.
Pretože Klenovské novi-

ny majú zodpovednosť voči 
našim občanom, rozhodli 
sme sa položiť kandidátom 
na post starostu niekoľko 
spoločných otázok. Všet-
ci kandidáti dostali otáz-
ky v predstihu a písomne 
na ne odpovedali, pričom 
jeden kandidát sa rozhodol 
odpovedať formou súvislého 
prejavu. 
Tieto výpovede kandidátov 

na miesto starostu si môžete 
prečítať v osobitnej volebnej 
prílohe.

(bh)

Poslanci hodnotili svoju štvorročnú činnosť
V zasadačke Obecného 

úradu v Klenovci sa dňa 
23. novembra zišli poslan-
ci obecného zastupiteľstva 
na svojom riadnom a záro-
veň aj poslednom zasadnu-
tí. Okrem iného prerokova-
li návrh stanov pre činnosť 
a celkovú prevádzku posil-
ňovne, vypočuli si Správu 
o činnosti obecného úradu 
od posledného zasadnutia 

obecného zastupiteľstva a 
zaoberali sa aj niekoľkými 
žiadosťami, ktoré boli adre-
sované obecnému zastupi-
teľstvu.
Hlavným bodom rokovanie 

však bolo zhodnotenie uply-
nulého volebného obdobia, 
v ktorom starosta obce JU-
Dr. Pavel Struhár zdôraz-
nil, že to bolo prvé volebné 
obdobie so zníženým počtom 

poslancov na jedenásť, čo 
malo aj svoje výhody, pre-
tože ľahšie sa stretne 11 ako 
21 poslancov, ale aj nevýho-
dy, lebo sa dvakrát stalo, že 
obecné zastupiteľstvo nebo-
lo uznášania schopné.
Pri hodnotení jednotli-

vých oblastí pripomenul, 
že v oblasti predškolského 
a základného školstva sa 
podarilo udržať ho v jestvuj-

úcich priestoroch a zatiaľ 
sa nemuselo pristúpiť k ich 
združovaniu, čo by bolo po 
ekonomickej stránke urči-
te prospešné, ale z hľadis-
ka kvality života a prá-
ce neporovnateľne horšie. 
Podčiarkol, že naše školské 
zariadenia vychádzajú zo 
stanovených rozpočtov, kto-
ré sú vyrovnané a nemáme 
podlžnosti voči štátu, soci-
álnej poisťovni či iným veri-
teľom.

(pokračovanie na strane 2)



Pripomenul, že problém 
stále sa zvyšujúceho počtu 
rómskych detí v našich pred-
školských a najmä v škol-
ských zariadeniach, je pro-
blémom, ktorý bude musieť 
riešiť celá spoločnosť i 
Európa a v budúcnosti bude 
tiež jeden z najväčších pro-
blémov pre  obecnú samo-
správu. V oblasti materiálne-
ho vybavenia naša obec robí 
všetko preto, aby bol kvalit-
ne zabezpečovaný výchovno 
-  vzdelávací proces.
Vyzdvihol tiež oblasť kul-

túry, kde sa nám podarilo 
udržať všetky folklórne tele-
sá, ktoré sú v obci, robia 
jej dobré meno a rôzny-
mi kultúrnymi podujatiami 
ju dostávajú do povedomia 
širokej verejnosti. Pripome-
nul, že v Klenovci pôsobia aj 
štyri občianske združenia: 
RODON, UPRE ROMA, LAČE 
ROMA a POMOC DEŤOM, 
ktoré ako samostatné práv-
ne subjekty vytvárajú pod-
mienky pre všestranné 
vyžitie svojich členov.
V oblasti športu vysoko 

hodnotil bedbintonový šport 
a pripomenul aj úspech fut-
balistov, ktorí sa dostali do 
piatej ligy, v ktorej sa, aj keď 
s problémami, stále držia. 
Zdôraznil, že doriešením 
prevádzkovania posilňovne 
sa vytvoria podmienky pre 
jej všestranné využitie. Tak 
isto pripomenul, že obec sa 
snaží vytvárať podmienky 
pre rozvoj letných i zimných 
športov. 
Okrem toho kladne hod-

notil sociálnu oblasť, kto-
rá je veľmi dôležitá pre kva-
litný život najmä starších 
a zdravotne postihnutých 
občanov a tak všetky sna-
hy viedli k tomu, aby sa čo 
najviac pomohlo tejto skupi-
ne obyvateľstva a tak bol as-
poň čiastočne splatený dlh 
tým, ktorí dlhé roky vytvá-
rali hodnoty, obetovali svoju 
silu a zdravie pre nás všet-
kých. V tomto smere obec 
zabezpečuje a dotuje stravu 
pre dôchodcov a podporuje 
činnosť Klubu dôchodcov, 
ktorý v súčasnosti využíva-
jú tak členovia klubu, ako aj 
členovia Jednoty dôchodcov 

a zdravotne postihnutých. 
Tak isto je tu snaha udržať 
celú sieť opatrovateliek a 
dlhodobo má veľmi dobré 
meno aj Domov dôchodcov 
a sociálnych služieb v Kle-
novci. 
Za neustále sa zvyšujúcu a 

kvalitatívne stúpajúcu ozna-
čil spoluprácu s jednotlivý-
mi náboženskými spoločen-
stvami, z ktorej cítiť dôveru, 
podporu a pocit spoločnej 
zodpovednosti za veci verej-
né.
Pripomenul tiež cezhranič-

nú spoluprácu s maďarskou 
obcou Mihalygerge a začína-
júcu sa medzinárodnú spo-
luprácu s Fracúzskym mes-
tom Villeneuve sur Yonne, 
ktorej základy boli položené 
v októbri tohto roku.
Pri hodnotení obecnej polí-

cie zaujal kritické stanovisko 
a zdôraznil, že jej chod bude 
nutné prehodnotiť a kvalita-
tívne zvýšiť jej celkovú úro-
veň, prípadne pristúpiť aj k 
personálnym zmenám.
Vo svojom hodnotení pri-

pomenul, že občania prá-
cu obecného zastupiteľstva 
hodnotia predovšetkým 
podľa toho, ako boli  napĺňa-
né ich oprávnené požiadav-
ky a potreby a vymenoval, 
čo sa za štyri roky podarilo 
zrekonštruovať, vybudovať a 
zveľadiť:
- výstavba technickej 
infraštruktúry v rómskej 
osade v hodnote 13 milió-
nov 548 tisíc Sk,

- rekonštrukcia verejného 
osvetlenia v hodnote 652 
226,- Sk,

- rekonštrukcia letného kú-
paliska v hodnote 476 
000,- Sk,

- rekonštrukcia chodníka v 
hodnote 382 000,- Sk,

- rekonštrukcia domu smú-
tku v hodnote 700 000,- 
Sk,

- rekonštrukcia podláh a 
budovy dielní v ZŠ v hod-
note 200 000,- Sk,

- rekonštrukcia striech kul-
túrneho domu a knižnice v 
hodnote 1 milión Sk,

- rekonštrukcia kúrenia v 
materskej škole v hodnote 
341 530,- Sk,

- rekonštrukcia miestnej 
komunikácie na Ulici Čer-

venej armády v hodnote 2 
500 000,- Sk,

- udržiavanie pamätných 
tabúľ a pamätníkov v hod-
note 60 000,- Sk,

- rekonštrukcia oporných 
múrov potoka Klenovčok v 
hodnote 5000 000,- Sk,

- výstavba novej autobu-
sovej zastávky na Starom 
námestí v hodnote 100 
000,- Sk,

- zakúpenie osobného moto-
rového vozidla pre obec v 
hodnote 550 000,- Sk,

- zakúpenie počítačov pre 
obecný úrad v hodnote 100 
000,- Sk,

- rekonštrukcia hotela Vepor 
zatiaľ v hodnote 1 500 
000,- Sk,

- vybudovanie kanalizácie 
od priehrady v hodnote 
800 000,- Sk,

- rekonštrukcia časti sta-
rého kultúrneho domu v 
hodnote 600 000,- Sk,

- zavedenie rozhlasu pod 
priehradu v hodnote 29 
000,- Sk,

- výstavba tržnice v hodnote 
800 000,- Sk,

- výroba stánkov na Gemer-
ský folklór v hodnote 100 
000,- Sk

- oprava amfiteátra v hodno-
te 100 000,- Sk,

- oprava strechy zauhľovne v 
hodnote 40 000,- Sk,

- oprava strechy materskej 
školy a sociálnej bytovky v 
hodnote 120 000,- Sk,

- zakúpenie zariadenia do 
posilňovne v hodnote 161 
000,- Sk,

- plynofikácia posilňovne v 
hodnote 100 000,- Sk..
Na záver sa všetkým 

poslancom poďakoval za 
ich prácu, ktorú vykonali v 
prospech rozvoja našej obce 
Klenovec, ako aj za aktív-
nu činnosť v jednotlivých 
komisiách obecného zastu-
piteľstva, najmä finančnej, 
výstavby, územného pláno-
vania a životného prostre-
dia, komisii kultúry, vzde-
lávania, mládeže a športu 
a komisii sociálnej, ktoré 
podávali obecnému zastupi-
teľstvu odborné stanoviská a 
tým umožňovali poslancom 
prijímať správne a objektív-
ne rozhodnutia.

 (bh)

*8. novembra sa na Obec-
nom úrade v Klenovci usku-
točnilo pokračovanie stret-
nutí k príprave Plánu hos-
podárskeho a sociálneho 
rozvoja pre sociálne odká-
zaných občanov za účasti 
zástupkyne Vlády SR pre 
Banskobystrický kraj Ing. 
arch. Zuzany Klasovej. Za 
obec Klenovec sa na ro-
kovaní zúčastnili starosta 
obce JUDr. Pavel Struhár, 
zástupkyňa starostu Mgr. 
Blažena Hrušková, riaditeľ 
ZŠ Vladimíra Mináča Mgr. 
Ján Roman, riaditeľka 
Špeciálnej základnej školy 
v Klenovci PhDr. Mária Mi-
gaľová a riaditeľka MŠ Ka-
rola Pajera Oľga Kaľavská.

*13. novembra prijal vo 
svojej rezidencii v Bratisla-
ve starostu obce Klenovec 
Pavla Struhára veľvyslanec 
Francúzskej republiky na 
Slovensku Jacques Faure, 
kde zhodnotili, spolu s au-
tormi, pripravenosť a prie-
beh výstavy Karol Pajer – 
hrdina boja proti fašizmu.

*20. novembra sa na Obec-
nom úrade v Klenovci us-
kutočnilo rokovanie sta-
rostu obce Pavla Struhára 
s prednostom Krajského 
školského úradu v Banskej 
Bystrici Ladislavom Topoľ-
ským o riešení havarijných 
stavov v ZŠ Vladimíra Mi-
náča a v Špeciálnej základ-
nej škole v Klenovci.

*21. novembra sa starosta 
obce a predseda Mikrore-
giónu Sinec–Kokavsko JU-
Dr. Pavel Struhár zúčastnil 
v Kokave nad Rimavicou 
na zasadnutí Mikroregió-
nu Sinec-Kokavsko, kde 
sa rokovalo o otázkach je-
ho ekonomického a sociál-
neho rozvoja s predstavi-
teľmi Banskobystrického 
samosprávneho kraja Ing. 
Jánom Laššákom, vedú-
cim odboru regionálneho 
rozvoja a Ing. Ladislavom 
Mončekom, vedúcim od-
boru cestovného ruchu. Z 
obce Klenovec sa na tomto 
stretnutí súčastnila aj Mi-
lada Kochanová, manažér-
ka mikroregiónu a Stani-
slava Zvarová, predsedníč-
ka OZ RODON.

*22. novembra sa starosta 
obce Pavel Struhár zúčast-
nil na prijatí zdravotne pos-
tihnutých jubilantov v Klu-
be dôchodcov v Klenovci.

*23. novembra sa konalo 
riadne a posledné zasad-
nutie Obecného zastupiteľ-
stva v Klenovci, ktoré ok-
rem iného hodnotilo svoju 
štvorročnú činnosť.
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Udialo sa ... Poslanci hodnotili svoju štvorročnú činnosť

(bh)

(dokončenie zo strany 1)
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Ako si predstavujeme predstavovanie kandidátov

Na poslednom zasadnutí Obecného zastupiteľstva v Kle-
novci poslanci zhodnotili aj svoju účasť na riadnych a 
mimoriadnych zasadnutiach, ktorých bolo za celé voleb-
né obdobie 37, nasledovne:
- Ján Sihelský  neprítomnosť na 0 zasadnutiach 
    100% účasť

- František Koldrás neprítomnosť na 1 zasadnutí   
      97% účasť

- Mgr. Blažena Hrušková neprítomnosť na 3 
zasadnutiach    92% účasť

- Peter Kováčik  neprítomnosť na 3 zasadnutiach 
      92% účasť

- Ján Dovala  neprítomnosť na 5 zasadnutiach 
      86% účasť

- Jozef Kočiš  neprítomnosť na 5 zasadnutiach 
      86% účasť

- Mgr. Katarína Zamborová  nepr í tomnosť 
na 6 zasadnutiach 84% účasť

- Július Bálint  neprítomnosť na 7 zasadnutiach 
      81% účasť

- Ing. Janka Bencová neprítomnosť na 8 zasadnutiach 
      78% účasť

- Michal Antal  neprítomnosť na 10 zasadnu-
tiach     73% účasť

- Bc. Edita Bartová neprítomnosť na 17 zasadnu-
tiach   54% účasť

Oznámenie o čase a mieste 
konania volieb

Podľa § 27 zákona SNR č. 346/1990 Zb. o voľ-
bách do orgánov samosprávy obcí v znení neskor-
ších predpisov vám oznamujeme, že:

1. voľby do orgánov samosprávy obcí sa usku-
točnia 2. decembra 2006 od 7.00 do 20.00 
hod.

2. miestom konania volieb je podľa vášho trvalé-
ho bydliska volebná miestnosť:

- pre okrsok č. 1 – Klub dôchodcov pre obča-
nov bývajúcich na číslach domov 1 – 224

- pre okrsok č. 2 – Zasadačka oproti Sloven-
skej sporiteľni pre občanov bývajúcich na 
číslach domov 225 – 600

- pre okrsok č. 3 – Základná škola pre obča-
nov bývajúcich na číslach domov vyšších ako 
600.

Ako nás zastupoval i

Po štyroch rokoch je tu opäť 
čas, kedy si občania vyberajú 
svojich zástupcov do obecnej 
samosprávy. Je tu čas, kedy 
môžu rozhodovať, kto bude 
v nastávajúcom období na 
poste starostu obce a ktorí 
jedenásti poslanci zasadnú 
do obecného zastupiteľstva. 
Keďže ponuka kandidátov 
v našej obci je veľká a volič 
musí zvažovať, opýtali sme 
sa niekoľkých občanov, čo 
im uľahčuje ich rozhodova-
nie a položili sme im jednu 
otázku:

Akú formu predstavovania 
kandidátov na starostu obce 
a poslancov obecného zastu-
piteľsta preferujete?
Tu sú ich odpovede.

* Dávam prednosť spoločné-
mu verejnému predstavo-
vaniu kandidátov preto, aby 
mal každý rovnakú šan-
cu. Táto forma je zároveň 
výhodná aj pre nás voličov. 
Môžeme prísť raz na jedno 
miesto, vypočuť si voleb-
né programy uchádzačov 
na post starostu, prípadne 
sa opýtať a následne kon-
frontovať názory jednotli-
vých kandidátov a potom 

sa rozhodnúť. Popri tom, 
môže byť využitá aj forma 
letákov.

Slavomír Hruška

* Najlepšia forma je verejný 
hovor, verejné predstavova-
nie kandidátov, na ktorom 
sa občania priamo stretnú 
s kandidátmi na poslancov 
obecného zastupiteľstva a 
na starostu. Môžu sa pria-
mo pýtať, čo ich zaujíma a 
potom si urobiť obraz.

Mária Paľová

* Preferujem verejné pred-
stavovanie kandidátov, 
pretože tu sa ukáže ich 
pohotovosť a schopnosť 
priamo reagovať na opýta-
né otázky. Okrem toho si 
súperi môžu vydiskutovať 
nejasnosti a objasniť pro-
blémy.

                       Pavel Hruška

* Verejné predstavovanie 
kandidátov je najlepšie, 
ale len v takom prípade, 
keď sa ho občania v dosta-
točnom počte zúčastnia. 
Môžu sa tak opýtať kandi-
dátov na to, čo ich zaují-
ma a tí zase majú možnosť 
priamo odpovedať. Volič si 

tak môže vytvoriť názor a 
potom si vybrať.

Mária Brádňanová

* Najlepší je verejný hovor.
Ján Trnavský

* Vždy bolo dobré spoloč-
né a verejné predstavova-
nie kandidátov, pretože 
občania sa zídu na jed-
nom mieste raz a nedelia 
sa podľa politickej prís-
lušnosti, pretože ľudia sa 
majú spájať a nie rozdeľo-

KOMUNÁLNE
VOĽBY 2006

STAROSTLIVO ZVAŽUJTE
komu dáte svoj hlas vo voľbách

starostu obce
a poslancov obecného zastupiteľstva

vať, veď nakoniec všet-
kým musí ísť o jednu vec, 
dobro obce. Okrem toho, 
má občan na spoločnom 
stretnutí kandidátov mož-
nosť konfrontovať jednot-
livé programy a potom si 
vybrať. Tiež si občan chce 
vypočuť jednotlivých kan-
didátov, chce vidieť ako vie 
kandidát vystupovať, či sa 
vie brániť a či vie argumen-
tovať. Netreba podceňovať 
občana.

Mária Dibalová
(bh)



S končiacou sa jeseňou, ne-
ustále sa krátiacimi dňami 
a predlžujúcimi sa večermi 
aj v našom Klube dôchod-
cov v Klenovci začali myslieť 
na blížiace sa najkrajšie 
a najduchovnejšie sviatky 
v roku, Vianoce. Tento 
čas naplnený očakávaním 
začína Adventom. V duchu 
dávnych tradícií sa zišli 
klenovskí dôchodcovia vo 
svojom klube, aby v kruhu 
priateľov zapáli-
li prvú sviečku 
na vlastnoručne 
vyrobenom ad-
ventnom ven-
ci. Hosťami 
ich príjemné-
ho stretnu-
tia boli staro-
sta obce Pavel Struhár 
a senior evanjelickej cirkvi 
Dušan German, ktorý sa 
ku všetkým pri príležitosti 
začínajúceho Adventu pri-
hovoril. Príjemnú atmos-
féru umocnil, už tradične, 
bohatý program. Emotívny 
úryvok z knihy Anny Fol-
tánovej Plecitej prečítala 
Darina Mocná. Elena Bar-
tová a Zuzana Chudicová 
zarecitovali básne a Zu-
zana Medveďová s Annou 
Mlkvíkovou zaspievali zo 
sedemdesiatročného Tra-
nosciusa pieseň Nebo ot-
vorené. A ako bolo v minu-
losti počas dlhých zimných 

večerov u našich starých 
otcov zvykom stretávať sa, 
kedy rozprávania nemali 
konca, tak aj členovia klu-
bu si v príjemnej atmosfére 
posedeli a pospomínali si, 
okrem iného, aj na staro-
dávne recepty. Tu je jeden 
z nich. 
Rožky kvasené vo vode
Zuzana Medveďová prezra-

dila, že rožky sa pripravujú 
takto: „Najprv si 

pripravíme kvá-
sok zo 4 dekov 
droždia, z jed-
ného deci let-
ného mlieka, 
z trocha soli a 
trocha múky. 

Všetko necháme 
kysnúť štvrť hodiny. 

Medzitým si prichystáme 
40 dekov hladkej múky, 2 
žĺtka, 15 dekov masti, môže 
byť napríklad aj Palmarín. 
Potom vlejeme kvások a 
urobíme cesto na guľu. Ho-
tové cesto – guľu vložíme do 
studenej vody a necháme 
ho tam hodinu kysnúť. 
Vykysnuté cesto vyberieme, 
utrieme do váľaničky, na 
doske rozváľkame a robíme 
kolieska, alebo rožky, ktoré 
plníme orechami. Takto pri-
pravené upečieme a na zá-
ver posypeme práškovým 
cukrom.“

(bh)

Král iky
Pokiaľ je počasie bez mi-

moriadnych výkyvov, zni-
žujú sa celkové časové 
nároky na chovné zviera-
tá. Treba využiť čas pri 
predkladaní krmív a pitnej 
vody na kontrolu zdravot-
ného stavu zvierat na kon-
trolu chovného zariade-
nia. Pri silných mrazoch 
utepľujeme králikárne, 
najmä bezprístreškové. 
Robíme uteplenie od-
počinkových prie-
storov, králikom 
môžeme vložiť 
do klietok vy-
stlané hniezdne 
búdky, ktoré 
používame pre 
samice na kotenie. 
Je to dôležité najmä pri 
vonkajších králikárňach 
s roštovými podkladmi. 
Značnú starostlivosť venu-
jeme čistej a suchej pod-
stielke. Králiky určené na 
plemenitbu ustajňujeme v 
kotercoch s dostatočnou 
možnosťou pohybu a 
snažíme sa udržiavať ich 
dobrú chovnú kondíciu. Aj 
napriek chladnému počasiu 
vo voľných dňoch venujeme 
čas úprave a oprave chov-
ných zariadení.
V chovoch králikov všade 

tam, kde máme vytvorené 
vhodné podmienky, môžeme 
začať s pripárovaním. Zimné 

januárové vrhy bývajú vždy 
veľmi dobré. Získavame z 
nich zdravé životaschopné 
mláďatá, ale naviac, samice 
po januárových vrhoch do-
bre znášajú aj predjarné 
vrhy, ktoré bývajú z hľadiska 
zdravotného stavu samíc 
pre mnohé riskantné. Ná-

zory, koľkokrát nechať 
samicu spáriť, sa rôz-
nia. Ak ponecháme 

samicu pri samcovi 
24 hodín, je potreb-

né, aby sme boli 
svedkami aspoň 

jedného spáre-
nia.
V tomto období krá-
likom podávame kva-
litné suché seno a 

šťavnaté krmivá nahrád-
zame miešanicami zo zr-
novín a okopanín. Dávame 
pozor, aby okopaniny nebo-
li namrznuté. Krmnú repu 
alebo mrkvu, najmä počas 
mrazov, nepredkladáme do 
zásoby, ale len v dávke na 
jedno kŕmenie. 
Uzavierame hospodársky 

rok, dopĺňame evidenciu, 
zhodnocujeme úžitkovosť 
jednotlivých samíc a sam-
cov  a urobíme si plán ple-
menitby. Zimné mesiace 
využívame na výmenu skú-
seností s ostatnými cho-
vateľmi králikov. 
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December
Metrologická charakteris-

tika : December je posledný 
mesiac v našom kalendár-
nom roku. Atmosféra je po-
značená blížiacimi sa sviat-
kami. Práce na záhradkách 
sa zužujú na najnutnejšie 
úkony zamerané na zníže-
nie škôd spôsobovaných 
snehom a mrazom. Priemer-
né teploty dosahujú hodno-
ty od -3 až do – 1 °C. Množ-
stvo zrážok vyjadrené v mm 
vodného stĺpca je v rozme-
dzí od 50 do 70 mm.
- Pred príchodom chlad-
ných mrazivých dní je po-
trebné zabezpečiť správne 
skladovanie chemických a 
biologických ochranných 
prostriedkov počas zimy. 
Označené a podľa možnos-
ti v pôvodných obaloch ich 
uskladňujeme v suchej, 
bezmrazivej, ale vetrateľ-
nej miestnosti.  Do miest-
nosti by mal byť zamedze-
ný  vstup a tým aj  ma-

nipulácia  s chemickými 
prostriedkami hlavne pre 
deti. Práškové prostried-
ky by nemali zvlhnúť (mô-
že dôjsť k samovznieteniu) 
a tekuté by sa zmrznutím 
znehodnotili.

- Pravidelne kontrolujeme 
uskladnené ovocie a zele-
ninu. Skladovacie priesto-
ry pravidelne vetráme. Na-
padnuté plody ihneď od-
straňujeme a likvidujeme.

- V zimnom období by sme 
si mali nájsť trochu ča-
su aj na urobenie vtáčích 
hniezdiacich búdok a kŕ-
mitiek. Rozmiestnením  a 
pravidelnou kontrolou sta-
vu kŕmitok si do záhradiek 
prilákame užitočné dru-
hy vtákov, hlavne sýkor-
ky, ale aj iné. (Tu je treba 
podotknúť, že vtákov si na 
užitočných a škodcov roz-
delil človek a nie príroda!) 
Na prikrmovanie používa-
me podľa možnosti rôzne 
druhy semien olejnatých 

rastlín a kúsky nesolené-
ho loja alebo masti. 

- Výroba a rozmiestnenie 
vtáčích búdok má svo-
je pravidlá, ktoré musíme 
rešpektovať na to, aby si 
ich vtáky obsadili a na na-
sledujúci rok si vychovali 
aj mláďatá. Pre sýkorky, 
ktoré sú  zastúpené v naj-
väčšom množstve v našich 
záhradkách, by mala byť 
búdka zhotovená z nehob-
ľovaných drevených do-
siek s vnútornými rozmer-
mi 14x14x25 cm. Vletový 
otvor by mal  mať priemer 
3,2 až 3,5 cm a mal by byť 
umiestnený v hornej treti-
ne celkovej vnútornej výš-
ky. Umiestnenie búdky by 
malo byť vo výške asi 2 až 
3 metre nad zemou a výle-
tový otvor by mal smerovať 
na juh alebo na východ.. 
V záhradke rozmiestni-
me 1 až 2 búdky. Pri do-
držaní týchto podmienok 
je veľká pravdepodobnosť, 
že búdky budú obsadené a 
sýkorky nám skonzumujú   
veľké množstvo škodcov. V 
odbornej literatúre sú po-
písané  aj búdky pre iné 

druhy užitočných vtákov.
- Pri prechádzkach v ovoc-
nom sade zo stromov od-
straňujeme plody napad-
nuté moniliózou a prípad-
né zámotky húseníc.

- Nezabúdame na pravidel-
nú kontrolu oplotenia v 
ovocných záhradkách , tak 
aby sme zamedzili vstupu  
zvierat, ktoré sú  schopné 
zničiť  ovocné stromky.    

- Keď nám to počasie dovolí 
a teplota je nad nulou mô-
žeme nabieliť vápenným 
„mliekom“ kmene, prípad-
ne môžeme natrieť aj spod-
né silnejšie konáre strom-
kov. Zabránime tak aby 
nám v jarnom období do-
chádzalo ku vzniku mrazo-
vých dosiek (praskaniu kô-
ry na ovocných stromkov v 
predjarnom období)

- Dlhé zimné večery môžeme 
využiť nielen na konzumá-
ciu toho, čo sme vypesto-
vali a spracovali, ale aj na 
štúdium  odbornej litera-
túry a rôznych vzdeláva-
cích akcií.

Jaroslav Jáchim st.

Kalendár chovateľa - december Z kuchyne našich starých 
mám

Rudolf Kaštan
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Človek má vlastne dvoja-
ký vek: chronologický vek, 
ktorý sa prejavuje počtom 
sviečok na torte a fyzio-
logický vek, ktorý je daný 
našou skutočnou telesnou a 
duševnou kondíciou. Práve 
fyziologický vek určuje, 
či raz s chuťou sfúkneme 
sviečky na torte k stým 
narodeninám. Za celý rad 
symptónov, ktoré si bežne 
spájame so starnutím, teda 
ubúdanie svalovej hmoty, 
stuhnuté šľachy a kĺby, ne-
dostatok pohybu a zadýcha-
vanie sa, hovoríme že nie 
sme vo forme. Ľudia sa však 
cítia psychicky lepšie, keď 
pravidelne cvičia, majú viac 
energie a sú spokojnejší. 
Cvičenie vyvoláva rovnako 
chemické zmeny v mozgu, 
podobne ako pri liekoch 
to istý čas trvá, kým začne 
účinkovať. Preto keď začnete 
cvičiť nepoľavujte a cvičte 
pravidelne. 
Pohyb však považujte za 

ďalšiu možnú zbraň v boji 

Cvičte -  vybabrite  s  cukrovkou
proti cukrovke. Predstavte si 
že ste po infarkte, určite vám 
nahnal strach a zachovajte si 
chladnú hlavu. Nezáleží na 
tom akú pohybovú aktivitu 
si zvolíte, záleží však na jej 
pravidelnosti. Môžete plávať, 
chodiť na prechádzky, jazdiť 
na bicykli, tancovať na svo-
ju obľúbenú hudbu zo 60. 
rokov. Cvičenie berte ako 
malú odmenu. Zamyslite sa 
nad každým svojím prob-
lematickým kĺbom, ako by 
asi mal fungovať a ako fun-
guje u vás. Trochu námahy 
stojí za to, aby ste však po-
riadne „rozpumpovali“ kar-
diovaskulárny systém a 
dýchanie, musíte vynaložiť 
väčšie úsilie a trochu sa aj 
zapotiť. Ak sa vám príliš roz-
búcha srdce, spomaľte iný-
mi slovami mali by ste sa 
trochu zadýchať. Začnite 
hneď ráno, keď si zahrejete 
natiahnete a precvičíte sva-
ly, ľahšie strasiete zo seba 
aj nepríjemný pocit, že ste 
ráno celí stuhnutí a že to je 

azda spôsobené chorobou 
alebo vekom.
Viete že? Keď poskakujete 

na mieste, vaša stehenná 
kosť musí vydržať tlak dve 
tony na desať štvorcových 
centimetrov. Gymnastika 
vám precvičí všetky svalové 
skupiny:_ drepy sú dobré na 
nohy a bedrá, brušné cviky 
na bedrovú chrbticu a kliky 
na ruky a hrudník. Kvalita 
života závisí od každého. A 
tak možno aj vám v garáži 
hrdzavie bicykel, alebo sa 
vám už nechce starať o 
záhradu, možno sa aj vy-
hovárate a na šport nemáte 
čas ani náladu. Prinúťte sa, 
zaktivizujte nielen telo, ale 
aj mozog, lúštite krížovky. 
Vytvorte si nový režim. 
Dokázalo sa, že nízkotučná 
dieta, pravidelné cvičenie 
a zredukovanie hmotnos-
ti môže znížiť riziko vzniku  
cukrovky až o 75%. 
Ponúkam vám príklad, ako 

si usporiadať deň. Raňajky, 
mali by byť hlavným jed-
lom dňa. Dbajte na to, 
aby obsahovali veľa celo-
zrných výrobkov a zložených 
cukrov, bielkoviny, ale aj 

tuky, aby ste vydržali do 
obeda. Príklad. Krajec chle-
ba s arašidovým maslom, 
miska müsli so sójovým 
mliekom a kúsok čerstvého 
ovocia. Cvičenie - rýchla asi 
štvrťhodinová prechádzka. 
Desiata: Ovocné šťavy – po-
hár vody. Obed: Opäť si do-
prajte poriadne jedlo, rastlin-
ného pôvodu, ako napríklad 
fazuľu, celozrnné výrobky 
a čerstvú zeleninu. Príklad: 
hrnček nelúpanej ryže alebo 
cestoviny a dve tretiny ze-
leniny a tofu osmažené na 
olivovom či repkovom oleji, 
hrnček šalátovej zeleniny, 
lyžicu orieškov alebo sem-
ienok akéhokoľvek druhu. 
Cvičenie: pätnásť minút. Pite 
vodu, výdatný obed by mal 
zahnať chuť na večeru. Ne-
jedzte pred spaním, zvýšenie 
hladiny cukrov v krvi počas 
spánku znižuje produkciu 
dôležitých hormónov, naprík-
lad rastového. Možnosť, že 
ľudia jedia nezdravú stra-
vu a necvičia, zvyšuje riziko 
vzniku cukrovky. 

Soňa Koncuriaková
(Na budúce: Chráňte sa pred 
depresiou)

Pred mesiacom kroky 
väčšiny občanov vo všetkých 
kútoch našej vlasti smerova-
li na cintoríny a urnové háje, 
aby na miestach posledného 
odpočinku svojich blízkych 
položením kytíc kvetov a 
zapálením sviečok im veno-
vali tichú spomienku.
Nebolo to inak ani v Kle-

novci. Počas sviatku Všet-
kých svätých a Pamiatke 
zosnulých bol klenovský 
cintorín plný krásne vyzdo-
bených hrobov živými aj 
umelými kvetmi, rozžiare-
ný sviečkami i kahancami. 
Je to dôkazom toho, ako si 
naši občania vážia a uctie-
vajú pamiatku svojich naj-
bližších.
Na cintorín sa v týchto svia-

točných dňoch schádzajú 
aj naši rodáci roztrúsení po 
celom Slovensku a v stret-
nutiach so svojimi známymi 
hodnotia aj celkový vzhľad 
a udržiavanie tohto piet-
neho miesta. Nebolo tomu 
inak ani tohto roku. Pri via-
cerých stretnutiach a roz-
hovoroch so svojimi známy-
mi títo s uznaním kvitovali 
pripravenosť nášho cintorí-
na na sviatočné dni. Všade 
bola pokosená tráva, prázd-
ne kontajnery, odstránené 
odpadky a podobne. Dotkli 
sa však aj určitých nedostat-
kov, s ktorými som musel 
súhlasiť. Týkajú sa hlavne 
ciest a cestičiek na cintoríne. 
Už prístupová cesta k cin-

torínu je v dezolátnom stave. 
Jamy, skaly, štrk znepríjem-
ňujú chôdzu peši, nehovo-
riac o príchode autom, kde 
hrozí aj jeho poškodenie. Na 
vyasfaltovanie tejto cesty by 
sa v budúcnosti naozaj mali 
nájsť finančné prostriedky. 
Mala by to byť jedna z budú-
cich priorít obce. V podob-
nom katastrofálnom stave 
je aj cestička v cintoríne od 
schodišťa smerom do kopca. 
Vplyvom dažďov a vetra je 
na nej vymyté úplné koryto, 
neustále sa zväčšujúci svah 
spôsobuje, že hlavne počas 
dažďov najmä starší obča-
nia nie sú vôbec schopní vyj-
sť ku svojim hrobom. Dolu 
svahom je to niekedy ešte 
horšie, dokonca môže prísť 
k vážnym úrazom. Pri úpra-
ve cesty by stačilo vyrov-
nať okraje a jamy, prípadne 
vysypať cesty drobným utla-
čeným štrkom. Ako príklad 
by mohli slúžiť okolité cin-
toríny v Kokave nad Rimavi-
cou a v Hnúšti, ktoré sú tiež 
na kopci, ale tieto problémy 
majú dávno vyriešené k spo-
kojnosti občanov.
Pri týchto prácach by sa 

mohli využiť aj dlhodobo 
nezamestnaní cez aktivačné 
práce, ktorých je isto mno-
ho a niekedy stereotypne 
vykonávajú tú istú „prácu“ - 
zametanie prachu a lístia na 
námestí, ktorou nevytvárajú 
žiadnu trvalú hodnotu.
Veď koniec – koncov, cin-

torín je miestom, ktoré v 
konečnom dôsledku poslúži 
nám všetkým.

Sviatočné dn i  sú  za nami

Slavomír Hruška

*5.11.2006 sa v Rimav-
skom Brezove uskutočni-
la regionálna súťažná pre-
hliadka ľudových hudieb, 
speváckych skupín, sólis-
tov spevákov a inštrumen-
talistov, ktorú usporiada-
lo Gemersko–malohontské 
osvetové stredisko z Rimav-
skej Soboty. Zúčastnilo sa 
jej viac ako 100 súťažiacich, 
ktorí prezentovali svoj vzťah 
k ľudovému folklóru. Porota 
v zložení Mgr. Alžbeta Luká-
čová, etnomuziologička a 
dramaturgička štátnej ope-
ry v Banskej Bystrici, Dr. 
Andrea Jágerová, etnograf-
ka a metodička Podpolian-
skeho osvetového strediska 
vo Zvolene a predseda poro-
ty Juraj Matias, metodik pre 
folklór Novohradského osve-
tového strediska pobočky 
vo Veľkom Krtíši ohodnotila 
Klenovčanov nasledovne. 
V kategórii spevácke skupi-
ny dospelých: 
- zlaté pásmo s postupom 
na krajskú súťaž – mužská 
spevácka skupina FS Vepor 
(Vianočné koledy), 

- strieborné pásmo bez 
postupu ženská spevácka 

skupina FS Vepor. 
V kategórii sólisti inštru-
mentalisti:
- zlaté pásmo bez postupu 
Ján Kožiak a Mgr. Peter 
Chmelko FS Vepor Kleno-
vec. 

V speváckych kategóriách:
- zlaté pásmo s postupom 
na krajskú súťaž duo Ján 
Kožiak a Ľubomír Zvara z 
FS Vepor,

- zlaté pásmo bez postu-
pu Mgr. Peter Chmelko FS 
Vepor. 
Držitelia zlatého pásma s 

postupom sa zúčastnili dňa 
25. novembra na krajskej 
súťaži v Čiernom Balogu. 
*9.11.2006 ľudová hudba 
FS Vepor sa postarala o prí-
jemnú náladu po poslednom 
zasadnutí Mestsk0ho zastu-
piteľstva tohto volebného 
obdobia v Tisovci. 
*11.11. 2006 sa klenovskí 
heligonkári FS Vepor a Mla-
dosť zúčastnili prehliadky 
heligonkárov v Brezne pod 
názvom Podstavekova heli-
gónka.
*19.11.2006 mužská spe-
vácka skupina FS Vepor 
sa zúčastnila vystúpenia s 
programom Bélu Bartóka 
v evanjelickom kostole v 
Lučenci.

Jaroslav Zvara

Vystúpenia  fo lk lor istov
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Presun vojnových emigran-
tov, ktorí chceli v zahranič-
nom vojsku pokračovať v 
boji, organizoval francúz-
sky konzulát v Budapeš-
ti a to tak, že ich rozdelil 
do skupín a tajne ich pre-
vážal taxíkom na maďar-
sko-juhoslovanské hranice. 
Konzulátom konšpiratívne 
platený prevádzač šťastne 
previedol do Belehradu aj 
Karola Pajera so snúben-
kou. Tí sa hneď prihlásili 
na francúzskom konzuláte 
so žiadosťou odcestovať do 
Francúzska a zapojiť sa do 
ozbrojeného boja. Stalo sa 
však nepredvídané. Vojno-
vé lode mohli brať na palu-
bu len mužov, ženy nesmeli. 
Janka Horváthová, ktorá už 
čakala dieťa, zostala osamo-
tená v Juhoslávii. Pri návra-
te na Slovensko ju chytili 
maďarskí žandári a uväzni-
li. Vo väzenskej nemocnici 
porodila syna. Z väzenia ju 
vyslobodil vtedajší sloven-
ský vyslanec a zabezpečil jej 
návrat na Slovensko.
Na lodi odišiel len Karol. 

Celé dva mesiace trvala jeho 
cesta cez Grécko, Turec-
ko, Sýriu, Libanon, Egypt, 
Tunis a Alžírsko do francúz-
skeho prístavu Marseille. 
Hneď po príchode odišiel 
do juhofrancúzskeho mes-
tečka Agde, kde sa prihlásil 
do formujúceho sa českoslo-
venského zahraničného voj-
ska. Velil mu budúci hlavný 
veliteľ povstaleckého vojska 
počas SNP generál Rudolf 
Viest. V tom čase bolo už 
Francúzsko vo vojnovom 
stave s Nemeckom. Ale až 
do júna 1940 prebiehala 
len takzvaná „čudná vojna“. 
Obmedzovala sa na menšie 
prestrelky a pozorovateľskú 
činnosť. Až v júni 1940 vtrh-
li do Francúzska Guderiano-
ve nemecké tanky a rýchlo 
obsadzovali jedno mesto za 
druhým. Francúzsky front 
sa pri „Blitzkriegu“ - „bles-
kovej vojne“ rúcal. V bojoch 
sa vyznamenali slovenskí 
a českí vojaci. Pred rýchlo-
postupujúcim nepriateľom 
utekali na juh státisíce oby-
vateľov nielen z Francúzska, 
ale aj Holandska a Belgicka. 
Takýto hromadný exodus 
nemá obdoby v histórii.
Po hanebnej kapitulá-

cii kolaborantskej vlády a 
po rozkaze ústupu na juh, 
došlo k demobilizácii česko-
slovenskej armády. Vojaci 
sa vracali do Agde a prístavu 
Séte odkiaľ odchádzali lode 

do Anglicka. Lodí bolo málo, 
adeptov na útek mnoho. Na 
loď sa nedostal ani Karol 
Pajer a tak sa s ostatnými 
vrátil do Marseille v náde-
ji, že sa predsa len dostane 
na niektorú loď a bude môcť 
pokračovať v boji v Anglic-
ku. Ale ani tu v Marseille 
pre tisícky dobrovoľníkov z 
niekdajšieho Českosloven-
ska, Belgicka, Francúzska, 
Poľska a iných stredoeuróp-
skych štátov dosť miesta na 
l o d i a c h 
n e b o l o . 
Karol bol 
n ú t e n ý 
zostať v 
m e s t e , 
kde sa 
zoznámil 
so svojím 
b u d ú -
cim pria-
t e ľ o m 
Jozefom 
Fišerom, 
po voj-
ne pred-
s e d o m 
Združe-
nia čes-
k o s l o -
venských 
d o b r o -
voľníkov 
vo Fran-
cúzsku a 
profeso-
rom na 
sorbon -
skej uni-
v e r z i t e . 
( M i m o -
c h o d o m 
profesor doktor Jozef Fiše-
ra v deväťdesiatych rokoch 
navštívil aj Klenovec, aby 
spoznal rodisko svojho pria-
teľa.) S morálnou a finanč-
nou pomocou riaditeľa YM-
CY vo Francúzsku, ktorý sa 
po okupácii Paríža presťaho-
val do takzvanej „slobodnej 
zóny“ do Marseille, horlivé-
ho protestanta Američana 
Donalda A. Lawrieho, založi-
li v septembri 1940 Ústredie 
československej sociálnej 
pomoci. Organizácia pomá-
hala tým, ktorí zostali v Mar-
seille bez možnosti pracovať 
a bez akýchkoľvek finanč-
ných prostriedkov. Do tejto 
činnosti sa horlivo zapojil aj 
Karol Pajer. Medzi utečenca-
mi bolo mnoho slovenských, 
českých, poľských, belgic-
kých, holandských a židov-
ských žien a detí, ktorých 
otcovia buď odišli do Anglic-
ka alebo ich odvliekli do kon-
centračných táborov. Tak 
prišiel Jozef Fišera a Karol 

Pajer na myšlienku zriadiť 
pre opustené deti domov, v 
ktorom by sa mohli ukryť aj 
hľadané osoby. Dozvedeli sa 
o opustenom školskom areá-
li v neďalekom mestečku 
Vence a prenajali ho spolu s 
rozsiahlymi poľnohospodár-
skymi pozemkami. Financie 
prichádzali od protestant-
ských cirkví a organizácií z 
USA, ktoré v tom čase eš-
te neboli vo vojne s Nemec-
kom, od evanjelickej cirkvi 

vo Fran-
cúzsku, 
k t o r e j 
z b i e r k y 
organizo-
val pas-
tor Tou-
reille z 
N i m e s . 
(Ten mal 
po vojne 
prednáš-
ku aj v 
Banskej 
B y s t r i -
ci a v nej 
obozná-
mil cir-
kevníkov 
s čin-
n o s ť o u 
K a r o l a 
Pajera.) 
Z ini-

c i a t í v y 
d v o c h 
priateľov 
a nad-
š e n c o v 
v z n i k o l 
Kresťan-
ský do-

mov detí vo Vence, oficiál-
ne otvorený 20. júla 1941. 
Domov sa postupne roz-
rástol na celú dedinu. Deti 
a dospelí bývali v 23 budo-
vách, obhospodarovali desi-
atky hektárov pôdy, chovali 
statok a hydinu, čím sa stá-
vali sebestačnými. Prvým 
učiteľom školy a vychováva-
teľom bol práve Karol Pajer. 
Nemal to jednoduché ani 
v tomto povolaní. Väčšina 
detí nehovorila po francúz-
sky, ale okrem slovenčiny 
a češtiny, len po nemecky, 
flámsky, poľsky alebo jidiš. 
Okrem vyučovania sloven-
činy a češtiny mal Pajer na 
starosti aj internát a spolo-
čenskú stránku. Učil ich 
spievať ľudové piesne, nacvi-
čoval s nimi ľudové tance. 
Profesor doktor Fišera vo 
svojich spomienkach medzi 
iným zaznamenal: „Všade, 
kde sa objavili naše deti v 
krojoch, či už v divadle ale-
bo na voľnom priestranstve, 

obecenstvo žiadalo opakovať 
slovenský odzemok a Karo-
lovu obľúbenú Zaleť sokol 
biely vták...“
Zo začiatku umiestňova-

li v domove len deti sloven-
ských a českých vojakov, 
ktorí bojovali v spojeneckých 
armádach alebo ktorí pad-
li v bojoch na francúzskych 
frontoch pri vpáde nemec-
kých vojsk. Postupne pri-
chádzali aj deti iných náro-
dov. Nebol to však Domov 
len pre deti. Bol aj domovom 
pre invalidov, starých a cho-
rých. Nachádzali tu aj úkryt 
osoby prenasledované z poli-
tických a rasových dôvodov 
a utečenci z koncentračných 
a internačných táborov. Ešte 
koncom októbra 1941 poda-
rilo sa našim dvom priateľom 
vyslobodiť a priviesť z kon-
centračného tábora Rivesal-
tes prvú skupinu židovských 
detí a následne z internač-
ného tábora nežidovskú 
časť utečencov z Belgicka. 
So vstupom USA do vojny 
sa situácia priostrovala aj v 
takzvanej slobodnej (neoku-
povanej) zóne Francúzska. 
Kolaborantská vychistická 
polícia pod vedením nemec-
kých poradcov uskutočnila 
v Domovoch vo Vence náh-
lu kontrolu a odvliekla 12 
mužov a žien s deťmi.
Karol Pajer ťažko znášal 

toto napäté ovzdušie, znovu 
chcel ísť bojovať. Pokúsil sa 
prejsť cez španielsku hrani-
cu. Nepodarilo sa a vrátil sa 
do Vence. V novembri 1942 
obsadilo aj túto „slobodnú 
zónu“ nemecké a talianske 
vojsko, značne zdemoralizo-
vané a unavené ešte z bojov 
v Habeši. Po okupácii Talian-
ska v roku 1943 obsadilo 
však aj túto „taliansku zónu“ 
nemecké vojsko s hrdlorezmi 
z SS. Pre záchranu Domo-
va a detí bolo treba rýchlo 
konať, opustiť Vence. Ešte 
pred príchodom nemeckých 
vojsk došlo k urýchlenému 
presunu osadenstva Domo-
va po 916 kilometrovej trase 
do hornatého ťažko prístup-
ného stredného Francúz-
ska. Deti a dospelých rozde-
lili do siedmich prenajatých 
fariem v kraji Coréze a Can-
tal, ku ktorým prináležalo 
800 ha pôdy. Po skúsenos-
tiach z Vence aj tu pestovali 
poľnohospodárske produk-
ty a takto si zabezpečova-
li prežitie. Podľa štatistiky, 
ktorá sa zachovala, prešlo 
zariadeniami Kresťanského 
domova celkom 525 detí. Z 
koncentračných táborov sa 
podarilo vyslobodiť 82 detí. 
Počet dospelých sa pohybo-
val okolo 126 osôb, z toho 47 
Židov.

Karol Pajer s Jankou Horvátho-
vou, ktorá s ním uzavrela posmrtne 
manželstvo

Karol  Pajer (2)
bojovník proti fašizmu, záchranca detí z koncentračných a internačných táborov

Dr. Ľubomír Moncoľ
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Futbalové súťaže sa skonči l i ,  pr ím hrá bedminton
Jesenná časť futbalových súťaží sa skončila, neodohrala sa ani avizovaná predohrávka 1. jarného kola V. ligy dospe-
lých a tak pozornosť športových fanúšikov je plne upriamená na najúspešnejší šport v našej obci - bedminton. Kalei-
doskop výsledkov, ktorý prinášame na nasledujúcich riadkov ukazuje, že individuálne turnaje i kolektívne súťaže sa 
naplno rozbehli.

Prešov + Bratislava - V 
Prešove hrali družstvá BC 
Prešov, ATU Košice a áčko 
a rezerva Lok.Košice . Tri 
hráčky Klenovca hosťujú v 
prvoligových družstvách. Za 
Lok. Košice hrajú Bobrovská 
v áčku a mladá D. Rebová v 
rezerve. Dominika Rebová 
využíva účasť v súťaži družs-
tiev na získanie ďalších skú-
seností v zápasoch s ďalšími 
slovenskými hráčkami. Ten-
tokrát zvíťazila nad Cibáko-
vou ( 10 ) hráčkou áčka Lok.
Košice. Aj jej zásluhou pre-
hrala rezerva s áčkom len 
5:3.
Prvýkrát potom mala mož-
nosť hrať s prešovskou 
Zuzanou Orlovskou, hráč-
kou prvej štvorky. Tu sa 
zázrak nekonal a Dominika 
prehrala 8:21 a 10:21. Uka-
zuje sa, že Dominika bude 
musieť častejšie hrávať vo 
vysokých telocvičniach. V 
Hrachove hráva 1-2 krát 
mesačne. Klenovcu je však 
bližšia Hnúšťa !? Bobrovská 
do Prešova z Liberca nepri-
cestovala.
V Bratislave  hrali družst-
vá Spojov, Trnavy a CEVA 
a MI Trenčín. Za Spoje hrá 
G. Štefániková a naďalej im 
robí dobré služby, keď všet-
ky svoje zápasy vyhrala. V 
tabuľke po prvom turnajo-
vom dni vedú BC Prešov a 
Spoje so šiestimi bodmi a 
posledná rezerva Lok. Koši-
ce bez bodu. Ďalší turnajový 
deň je 2.12.
Hrachovo - Žiaci našej 
oblasti si po druhýkrát zme-
rali medzi sebou sily. Účasť 
bola slabšia, pretože v stredu 
8.11 sa hrali školské majs-
trovstvá v jednotlivých kra-
joch. U mladších žiakov vo 
finále víťazili Trimaj z Hra-
chova nad Palúšom z Kle-
novca, Bálintová ( KL ) nad 
Kvietkovou ( HR ). U star-
ších dievčat Antalová nad 
Lichancovou. Súťaž starších 
žiakov nebola obsadená.
Hrachovo - Školských majs-
trovstiev BB kraja sa zúčast-
nilo 44 hráčov. Očakávala sa 
vyššia účasť najmä z Ban-
skej Bystrice i Hriňovej. Prí-
jemné bolo pozerať na hru 

dorastencov a dorasteniek. 
Na dvorcoch hrachovskej 
telocvične sa stretlo viacero 
odchovancov (Kišák I., Cho-
vanec T., Hrivnák J., Škvar-
ková K.) - bývalých žiakov ZŠ 
z Hrachova, ktorí teraz repre-
zentovali okolité stredné ško-
ly a dokonca si vybojovali aj 
účasť na celoštátnych maj-
strovstvách, ktoré budú 12. 
decembra v Prešove! Postu-
pujú prví traja. Ml. žiaci: 1. 

Dúfame, že aj v tejto sezóne sa naša bedmintová mlaď bude 
z majstrovských súťaží vracať ovešaná medailami

Babic M. (Gymn. Hnúšťa), 2. 
Trimaj P. (ZŠ Hrachovo), 3. 
Palúš M. (ZŠ NR Hnúšťa)  Ml. 
žiačky: Bálintová N. (Gymn. 
Hnúšťa), 2, Jurčiaková N. 
(Gymn. Zvolen), 3. Repiská 
M. (5. ZŠ Zvolen).
St. žiaci: 1. Ladika D., 
2. Brož O. (obaja ZŠ NR 
Hnúšťa), 3. Strelec M. (5. 
ZŠ Zvolen), St. žiačky: 1. 
Surová R. (Gymn. Hnúšťa), 
2. Lichancová N. (ZŠ Kleno-
vec), 3. Balciarová K. (Gymn. 
Hnúšťa). Dorastenci: 1. Cho-
vanec T. (SZŠ R. Sobota), 2. 
Kišák I. (SZŠ R. Sobota), 3. 
Hrivnák J. (SPŠ Tisovec), 
dorastenky: 1. Rebová D. 
(Gymn. Hnúšťa), 2. Anta-
lová D. (Gymn. Hnúšťa), 3. 
Škvarková K. (SZŠ Zvolen). 
V súťaži o najlepšiu školu 
suverénne zvíťazilo Gymná-
zium M. Hrebendu Hnúšťa, 
pred ZŠ NR Hnúšťa a SZŠ 
Rim. Sobota.
Prešov - Päť Klenovčaniek 

sa zúčastnilo turnaja mlad-
ších dorasteniek. Dominika 
Rebová splnila úlohu favo-
ritky vo dvojhre a vo finále 
zdolala Jariabkovú z Tren-
čína 21:8; 21:10. Menej sa 
darilo Romane Surovej, Bal-
ciarovej, Antalovej a Lichan-
covej, ktoré svoje zápasy 
prehrali v prvom alebo dru-
hom kole. Turnaj sa hrá v 
jeden deň a systém je trocha 
zákerný v tom, že pri väč-

šom počte hráčov ako 32 sa 
hrajú zápasy prvého a dru-
hého kola na jeden set, čo je 
niekedy krátka doba na zis-
tenie chýb súpera i tréner 
nemá čas na rady pre svoj-
ho hráča. Dominika poteši-
la aj vo štvorhre. Hrala ju s 
reprezentačnou partnerkou 
Jariabkovou a to víťazne. 
Teší to preto, že párové dis-
ciplíny dosiaľ neobľubovala. 
V zmiešanej štvorhre došlo 
ku spolupráci bratislav-
ských chlapcov a klenov-
ských dievčat. Tentokrát to 
nevyšlo podľa predstáv, keď 
pár Fašung, Rebová prehral 
s poľským párom a Vachá-
lek, Surová s párom z Tren-
čína. Ďalšie tri spomenuté 
klenovské hráčky sú ešte len 
žiačky a hádam budú úspeš-
né v sobotu 18.11. tiež v Pre-
šove v ich kategórii.
Prešov - Turnaj starších 
žiakov mal rekordnú účasť 
62 dievčat a 57 chlapcov 

a hralo sa na 5 kurtoch. Z 
toho dôvodu sa prvé a druhé 
kolá dvojhier hrajú na jeden 
set, čo je niekedy aj lotéria. 
Potešil výkon Klenovčani-
ek Lichancovej a Antalovej. 
Prebojovali sa do semifiná-
le. Lichancová podľahla v 
boji o finále Poľke Bojanov-
skej síce hladko, ale to mala 
v nohách sériu 8 zápasov. 
V mixe prehrala až vo finá-
le (partner Vícen – BA) a vo 
dvojhre zdolala druhú nasa-
denú Pálešovú (TN) v treťom 
sete 20:19! Naopak prvý 
nasadený pár Haring (BA)-
Antalová Denisa prehral už 
v druhom kole s párom Ten-
cer (KE)-Bálintová Nikoleta 
(9-16. miesto), keď sa hralo 
ešte len na jeden set do 15. 
Antalová mala na to, aby sa 
dostala do finále, ale prvej 
nasadenej Machunkovej 
(TN) darovala víťazstvo slab-
šou taktickou hrou v prvom 
a potom v treťom sete. „Neú-
spechy“ vo dvojhre akoby 
odčerpali všetky sily páru 
Lichancová, Antalová, keď 
podľahol v treťom kole nevý-
raznému páru z Trenčína 
Jargašová, Mayerová.
V treťom kole skončil aj 

pár Balciarová–Bálintová 
(5-8. miesto) i Szepesgyorky 
(KE)-Balciarová v mixe. Šesť 
zápasov si zahrala aj Trnav-
ská Eliška. Tretí turnaj st. 
žiakov je na začiatku januá-
ra v Košiciach.
Orlová (ČR) - V Orlovej sa 
v dňoch16. až 19.novembra 
uskutočnili Medzinárodné 
majstrovstvá Českej repub-
liky juniorov.
Dominika Rebová mala na 
severnej Morave svoj druhý 
zahraničný štart. Má „šťas-
tie“ na Chorvátky. Tentokrát 
hrala s Poznanovičovou (8. 
miesto) a opäť prehrala až v 
treťom sete 18:21. V mixe s 
Vícenom starším (BA) prešli 
prvým kolom a vo štvorhre s 
Jariabkovou (TN) prehrali v 
kole prvom. Podľa vyjadre-
nia reprezentačného trénera 
– nesklamala. V tejto kate-
górii patrí k najmladším a 
vie potrápiť aj o dva tri roky 
staršie hráčky.

Ivan Majorský



 

Milé deti,

ako po iné roky, aj teraz
k nám príde

Mikuláš

v stredu 6. decembra o 16.15 
na námestie v Klenovci
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Miestne kultúrne stredisko, OZ RODON , ECAV v Klenovci, 
Bratská jednota baptistov v Klenovci a 

Gemersko-malohontské osvetové stredisko v Rimavskej 
Sobote 

Vás pozývajú na vianočný program
 pod názvom

Pokoj ľuďom dobrej vôle,
ktorý sa uskutoční dňa 10.12.2006,

t.j. v nedeľu o 16.00 hod.
v Kultúrnom dome v Klenovci

Sprievodnými akciami budú výstavy prác
 žiakov škôl v Klenovci na tému Vianoce, 

výstava ručných prác našich občanov, 
výstava vianočného a tradičného pečiva.

Poťahajme kožúšky

Poťahajme na seba kožúšky,
povráva sa, ale len tak po šušky,
že čarokrásna jeseň odchádza

a pani zima s mrazíkom prichádza.

Už padajú v zem snehové vločky,
prikryli lúky, stráne, potôčky.

Zem oddychuje, pomaly usína,
prikryla ju teplučká perina.

A vetrík severák, ich verný priateľ,
z vrcholov hôr do doliny zletel.
Fičí, mrazí, chalúpky olizuje,
až snehové vločky roztancuje.

A čo mrazík, ten maliar vychýrený,
z maľovania je celý unavený.

Len pani zima sa v bielom šate pýši,
veď je pani vo svojej snehovej ríši.

Pavel Brndiar


